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آیین اختتامیه  نمایشــگاه »سرزوروما؛ معماری، کنش 
جمعی و پایداری« با عنوان »شــب میراث ناملموس 
جهانی جزیره قشــم« با همکاری کمیته ملی موزه ها 
)ایکوم ایران(، سازمان منطقه آزاد قشم، شرکت تعاونی 
روســتایی گوران، موزه فضای باز گوران و اســتودیو 
چهار، با هدف پاسداشت میراث فرهنگی ناملموس و 
احیای صنعت لنج سازی سنتی برگزار شد. در این برنامه 
که با حضور اســتادکاران بومی، پژوهشگران و فعالان 
حوزه میراث همراه بود، از مشــارکت جامعه محلی و 
اعضای تعاونی روســتای گوران تقدیر شد و اجرای 

موسیقی محلی نیز فضای متفاوتی به مراسم بخشید.
سیداحمد محیط طباطبایی، رییس ایکوم )کمیته ملی 
موزه هــا( در ابتدای این آیین گفــت: روایت یکی از 
شخصیت های تاریخی حاکی از آن است که مسلمانان 
در اسپانیا، با راهنمایی دریانوردان خلیج فارس، از دماغه 
امید به حج می رفتند. این نشان می دهد که دریانوردان 
اســپانیایی با کمک شناخت بومیان، مسیرهایی را طی 
می کردند که امروز نیازمند احیا و بازســازی اســت. 
بنابراین احیای موزه  لنج سازی در جزیره قشم می تواند 
به صورت جمعی شــکل بگیرد. موزه ها، صرفاً برای 
نگهداری و حفاظت از گذشته نیستند، بلکه برای آن اند 
که به روزرسانی شوند و بازتابی از زندگی کسانی باشند 
که در آن منطقه زیسته اند. علاوه بر منطقه آزاد، مردمانی 
از سراسر جزیره، از بندر لافت گرفته تا مناطق قدیمی 
با بافت های فرهنگی، همگی نقشی در حفظ میراث و 
هویت جزیره داشته اند. باید سپاسگزارشان باشیم. در 
این نشست، صحبت های شان را خواهیم شنید، هر یک 
از زاویه ای به موضوع پرداخته اند و این امر برای کمیته 
ملی نیز افتخارآمیز بود، که توانست پروژه ای نمونه را 

اجرا کند.
علی پوزن، بنیان گذار موزه لنج ســازی و دریانوردی 
گوران در جزیره قشــم درباره انگیزه شکل گیری این 
موزه توضیح داد: از سال ۱۳۹۴، به فکر افتادیم که چگونه 

می توان صنعت لنج سازی را که در حال نابودی بود، احیا 
کرد و آن را به منبعی برای درآمدزایی مردم تبدیل کرد. 
این صنعت، جزو میراث ناملموس در خطر ایران است 
که در یونســکو نیز به ثبت رسیده است. در این مسیر، 
منطقه آزاد قشم و ارتباطات مان با آن ها نقش بسزایی ایفا 
کرد. در آن دوره، با مدیریت آقای حمیدرضا محسن پور، 
که نه تنها مدیر بلکه رهبر پروژه بودند، توانستیم قایقی به 
نام »شئوفه« را بازسازی کنیم؛ قایقی چوبی که در گذشته 
برای دریانوردی و صیادی استفاده می شد. همزمان، با 
کمک »ناخدا محمد« که در جمع ما حضور دارند، قایق 
»ترتری« را احیا کردیم؛ قایقی که از صیادی به گردشگری 
تغییر کاربری یافت. ما تصمیم گرفتیم به جای کپی کردن 
از الگوهای دیگر، با داشــته های سنتی خودمان، خلق 
کنیم. در کنار این تلاش ها، شــرکت تعاونی روستایی 
گوران را تاســیس کردیم تا بــرای حفاظت از میراث 

لنج سازی ایران گام بردارد.
او ادامه داد: با همکاری آژانس همکاری های بین المللی 
ژاپن )جایکا( و پروژه توسعه جزیره به  سمت اکوآیلند، 
ما به عنوان پایلوت پروژه های مشارکتی انتخاب شدیم. 
از این طریق، مفاهیمی همچون مشــارکت اجتماعی، 
تسهیل گری، کار تیمی و »ما« شدن را آموختیم. منطقه 
آزاد قشم، پنج هکتار زمین برای ساخت موزه لنج سازی 
اختصاص داد. همچنین ســازمان بنادر، یک اســکله 
استاندارد برای بهره برداری از شناورهای سنتی در اختیار 
ما گذاشت. با حمایت های صورت گرفته و معرفی این 
دستاوردها به ایکوم ایران، توانستیم جایزه خلاقیت و 
نوآوری سال را کسب کنیم. در ادامه، طرح پروژه »بوم 
سندباد« را آغاز کردیم؛ یک کشتی چوبی بادبانی که تمام 
فرایند ساخت آن مستند شده و هدف مان از ابتدا، احیای 
سفرهای دریانوردی بادبانی ایران، این بار با محوریت 

گردشگری بود.
احمد محیط طباطبایی نیز در ادامه این ســخنان گفت: 
نکته ای خیلی مهم اســت. ما فقط هنر را ثبت نکردیم، 
از ســوی سازمان، این لنج های سنتی در خلیج  فارس 
و ســواحل جنوبی ثبت نمی شود، و این مسئله نوعی 
پارادوکس ایجاد کرده است. همان طور که اشاره شد، 
بدون همکاری آن ها قطعاً این کار پیش نخواهد رفت. 
این یکی از معضلاتی است که در سایر نقاط دنیا، برای 
حفظ، ارائه و احیای ســنت های بومی، برطرف شده 
است. هنوز در بسیاری از نقاط دنیا، تشریفات و پایه های 

بومی منطقه شان حفظ می شود، و این کاری ست که باید 
در کشور ما نیز انجام شود تا این مشکل برطرف شود. 
باید این حمایت و پشتیبانی مضاعف انجام شود و یک 
فشار اجتماعی شکل بگیرد تا ما شاهد بهبود وضعیت 
ملوانان، جاشوها و دریانوردی در جنوب کشور باشیم 
تا دوباره این لنج ها بین بنادر لافت، خمیر و دیگر جاها 

حرکت کنند و باعث شادی مردم شوند.
محمد بهشتی، رئیس اسبق سازمان میراث فرهنگی و 
عضو شورای راهبردی میراث فرهنگی و گردشگری 
نیز با طرح این پرســش که »چرا حفاظت مهم است؟ 
چرا باید حفظ شود؟« سخنان خود را اینگونه ادامه داد: 
آن قدر این موضوع مهم اســت که برای آن روز جهانی 
تعیین شــده اســت. برایش قوانین، مقررات داخلی، 
نیروهای متخصص، کارشناسان، تشکیلات و بسیاری 
دیگر در نظر گرفته ایم. اما سؤال این است که چه چیزی 
را باید حفظ کنیم؟ معمولاً چیزهایی را حفظ می کنیم 
که برایمان ارزشمند هستند. چیزهایی که نگران از بین 
رفتن شان هستیم. چیزهایی که نمی خواهیم نابود شوند. 
چیزهایی که دغدغه حفظ شان را نداریم، معمولاً ارزشی 
هم ندارند. برای نمونه، ســطل زباله مان را ببینید. ما هر 
روز کلــی چیز داخل آن می ریزیم، چیزهایی که حتی 
۱۰ دقیقه هم برای حفاظت شان وقت نمی گذاریم. حالا 
اگر از منظر زباله به موضوع نگاه کنیم، می بینیم بسیاری 
از چیزهایی که داریم در نوبت زباله شدن هستند؛ لباس 
تن مان، ماشینی که سوار می شویم، یخچالی که در خانه 
داریم… همه این ها روزی زباله می شــوند. اما در خانه  
چیزهایــی هم داریم که اجــازه نمی دهیم وارد نوبت 
زباله شدن شوند. هرچقدر هم که قدیمی شوند، باز هم 

حفظ شان می کنیم.
او افزود: تفاوت »کهن« و »کهنه« همین جاست. زباله، 
ویژگی اصلی اش این است که »کهنه« است. اما »کهن« 
بودن به معنای زباله شــدن نیســت. خورشید و ماه را 
نگاه کنید، میلیاردها سال است که هستند اما هنوز هم 
دیدن شان برای ما تکراری و ملال آور نیست. چرا؟ چون 
کهنه نشده اند، بلکه کهن اند. پس وقتی از حفاظت حرف 

می زنیم، از حفظ چیزهایی ســخن می گوییم که کهن 
هســتند، نه کهنه. حفاظت از آثار ملموس و ناملموس 
از ایــن جهت اهمیت دارد که این ها کهن اند. موزه هم 
جایی  است که چیزهای کهن را حفظ می کند. اگر چیزی 
ارزش کهن نداشــت، موزه آن را نگه نمی داشت. موزه 
گاوصندوقی  است که باید به ما یادآوری کند، پس موزه 

یعنی یادآوری، حفظ چیزی که نباید فراموش شود.
همچنین آتوسا مومنی، رئیس مرکز مطالعات منطقه ای 
پاســداری از میراث فرهنگی ناملمــوس با موضوع 
»بادبان های حافظه، مساوی  است با میراث ناموس، با 
زندگی در بستر آب های خلیج فارس«، سخنرانی کرد و 
گفت: خلیج فارس برای مردمان این سرزمین، تنها یک 
گسترش جغرافیایی نبوده، بلکه کتابی زنده از فرهنگ و 
خاطرات دیرین آن بوده است. هر موج این دریا، راوی 
یک داستان است. هر بادبان افراشته بر پهنه ی آن، از تار 
و پود حافظه  نسل ها تنیده شده. این خاستگاه، خاستگاه 
خرد است؛ دریانوردانی که برخی از آن ها در این جمع 
حضــور دارند، دیروز، دانش و تجربه  خود را در قالب 
افســانه ها، نغمه ها، مهارت ها و دانش ها به نسل امروز 
انتقال داده اند. آن چه که امروز در ســاحل دریا به چشم 
می خورد، صرفاً یک یادگار از گذشــته نیست، بلکه 
یقیناً یک میراث زنده و پویاســت که در متن زندگی 
این بزرگان جاری اســت. این میراث هرگز در موزه ها 
محصور نمی ماند، چرا که این موزه، موزه ای زنده است.

او افزود: موزه ای که نه مثل آرشــیوها، کتاب و ویترین 
دارد، بلکه آواز دارد، رقص باد دارد، لالایی های شــبانه  
مادران را دارد، هنر انگشــتان هنرمندانی را دارد که به 
خلق لنج دســت زده اند. این میــراث، همگام با زمان 
پیش می رود. تغییــرات را می پذیرد، اما در عین حال، 
تاب آور اســت. این میراث، نیروی خلاق فرهنگ را 
گواهــی می دهد، تداوم مانایی که ما امروز شــاهد آن 
هستیم. نسل اندرنســل، مردمان کناره  خلیج فارس با 
بهره گیری از میراث نیاکانشان در برابر تندباد حوادث 
ایستادگی کرده اند. هنر ساخت لنج های بادبانی، مهارت 
دریانوردی با ســتارگان و شناخت رازهای جزر و مد، 

نمونه هایی از این آموزه های کهن اند.
مومنی ادامه داد: این آموزه ها، به مثابه  یک سپر فرهنگی، 
در زمان ســختی ها عامل بقا بوده اند و مسیر پیشرفت 
را همــوار کرده اند. هنگامی که طوفان های روزگار، از 
تغییرات اقلیمی گرفته تا دگرگونی های اقتصادی، به 

سواحل تاخته اند، همین سنت های پویا چون لنگری 
معنوی، جامعه را از هم نپاشــیده اند. هر جامعه ای که 
توانســته خود را با امواج تحول هماهنگ کند، میراث 
زنده ای در اختیار داشــته که عامل اصلی تاب آوری آن 
بوده اســت. ما در خانواده  یونســکو به کور واژه هایی 
پایبندیــم. مفاهیمی چون حافظــه  فرهنگی، انتقال 
بین نسلی، و ارتباطات میان فرهنگی برای ما بسیار حائز 

اهمیت اند.
خلقی، مدیر بخش فرهنگ کمیسیون ملی یونسکو ایران 
به عنوان یکی دیگر از ســخنرانان این نشست گفت: 
یونسکو، به عنوان نهاد تخصصی وابسته به سازمان ملل 
متحد، با هدف تقویت اشتراکات بشری در حوزه های 
علــوم، آموزش، تنوع زیســتی، ارتباطات و فرهنگ 
فعالیت می کند. هدف اصلی آن، ترویج صلح، برابری و 
پایداری جهانی از مســیر فرهنگ و آموزش است. این 
سازمان که ۱۹۴ کشور عضو دارد، از طریق فعالیت در 
حوزه هایی چون تنوع زیســتی، انتقال دانش و توسعه 
پایدار، پاسداری از میراث در صدد ایجاد جهان بهتری 
برای همگان است و فرهنگ به عنوان قلب توسعه پایدار 

در نظر گرفته شده است.  
او افزود: در مسیر حفاظت از میراث فرهنگی، یونسکو 
از دو کنوانســیون اصلــی، کنوانســیون ۱۹۷۲ برای 
حفاظت از میراث فرهنگی و طبیعی، و کنوانســیون 
۲۰۰۳ برای پاسداری از میراث ناملموس بهره می برد. 
این ساختارهای منسجم به کشورها کمک می کنند تا آثار 
خود را شناسایی، مستند، پژوهش و در صورت احراز 
معیارها، در فهرست میراث جهانی ثبت کنند. ثبت آثار، 
منوط به تأیید یونسکوست و پس از آن، این آثار تحت 
نظارت  و استانداردهای خاص جهانی قرار می گیرند. 
کشورهای دارنده آثار ثبت شده موظف اند در همکاری 
بــا جوامع محلی و نهادهــای بین المللی، به حفاظت 
و پاســداری از آن ها بپردازند. تا پایان ســال ۲۰۲۴، در 
فهرست میراث جهانی ملموس ۱۲۲۳ اثر، و در فهرست 
میراث ناملموس ۷۳۰ عنصر توسط کشورهای عضو 
ثبت شده اند. از این میان، کشور ایران ۲۸ اثر ملموس و 

۲۶ عنصر ناملموس به ثبت رسانده است.
سپس، محمد آتشین  ماه، شهردار بندر لافت در سخنانی 
گفت: وقتی به دنبال الگوی مدیریت شهری برای لافت 
بودم، همراه یک صیاد رفتم دریا. وقتی خواستم شیشه 
نوشیدنی ام را به آب بیندازم، صیاد گفت: »شهردار نباید 
این کار را بکند، وای به حال ما اگر شما بریزید!« آنجا بود 

که فهمیدم شهردار دریا، باید با زبان دریا صحبت کند.
او ادامه داد:  ما در معماری مان کوچ نشینی روزانه و فصلی 
داشتیم. گاهی زیر بادگیر بودیم، گاهی پشت بام، گاهی 
در اتاق های مختلف. این انعطاف پذیری و درک از نیاز 
محیطی، امروز روانشناســی محیطی هم از آن سخن 
می گوید. شهردار بندر لافت افزود: کودکان ما آشنایی 
عمیقی با نجوم داشتند. ناخدایان با ستاره به دریا می رفتند 
و کودکان با ستاره ها خواب شان می برد. این هنرها در 
محدودیت ها شکوفا شده اند. با بادگیر به باد می گفتیم 
چقدر وارد خانه مان شود، با مصالح بومی به خورشید 
می گفتیم تا کجا در خانه بتابد. حتی آب را هم به شکلی 
هوشمندانه مدیریت می کردیم. از هر چاه برای مصرفی 
خاص بهره می گرفتیم، برای ساخت وساز، برای شربت 
عروسی، برای بیماران. صبر را از ناخداها آموختیم. آن ها 
که همه جان شان را به خدا می سپردند و ما با تمام اعتماد 
به آن ها تکیه می کردیم. حرف بسیار است. امیدوارم که 
این جشنواره ها و برنامه ها فقط نمایشی نباشند، بلکه 
نســخه ای برای درمان شــهرهای امروز شوند. ما در 
بادگیرهای لافت سنسور گذاشتیم، پنج ثانیه یک بار دما 
و فشــار را اندازه گرفتیم. جریان باد، سیرکولاسیون آن 
در بافت تاریخی، نحوه ورودش به بادگیر، همه این ها 
الگویی شد برای مدیریت انرژی. بادگیر گاهی با دمای 
بدن انســان کار می کرد، نه بــا وزش باد. ما باید از این 
میراث برای امروز الگو بگیریم. مصالح ســنتی ما، اگر 
یک سمتش گرم باشد، سمت دیگر خنک است، همین 
ویژگی می تواند جای سه کولر را بگیرد. میراث فرهنگی 

ما نسخه ای درمانگر است، نه فقط یادگاری از گذشته.
احمد قاضی نیز در ســخنانی کوتــاه گفت: ما به این 
نتیجه رســیدیم که اگر میراث ناملموس حفظ شود، 
میراث ملموس هم حفظ خواهد شد. این یک حقیقت 
ثابت شده است. ما در بندر تاریخی جزیره قشم، آمدیم 
روی میراث های ناملموس کار کردیم؛ همان میراث هایی 
که بزرگان مان با ادب، اخلاق، آداب معاشرت و دانش 

خود برای ما به یادگار گذاشته اند.  

در »شب میراث ناملموس جهانی جزیره قشم« مطرح شد؛در »شب میراث ناملموس جهانی جزیره قشم« مطرح شد؛

        اقتصاد کیش -   در نشســتی با 
حضور مسئولان ایکوم ایران، فعالان محلی 
و پژوهشــگران حوزه میراث فرهنگی، 
پروژه های احیای صنعت لنج سازی سنتی 
در جزیره قشم به عنوان نمونه ای از توسعه 
بومی و مشــارکتی معرفی شد. از روایت 
دریانوردی مسلمانان اسپانیا با راهنمایی 
ملوانان خلیج فارس، تا بازسازی قایق های 
سنتی با مشارکت جامعه محلی، سخن از 
»دانایی زیستی« و »اهلیت« مردمان جزیره 
بــود؛ دانایی  که اگر جدی گرفته شــود، 
می تواند نه تنها میراث را حفظ کند، بلکه 

برند جهانی تازه ای برای قشم بیافریند.

لنج هایی که زاده می شوند، نه ساخته!
      

اقتصاد کیش -    یک فعال اجتماعی در هرمزگان گفت: بازتاب ظرفیت ها و چالش های 
استان در سفر رییس جمهور می تواند زمینه ساز آشنایی بیشتر با استان شده و در نتیجه 

تصمیم گیری های کاربردی برای حل چالش ها را به دنبال داشته باشد.
علیرضا صالحی با اشاره به اهمیت مطالبه گری در سفر رییس جمهور به استان عنوان 
کرد: سفرهای استانی فرصتی برای معرفی ظرفیت ها و چالش ها است، از این رو بازتاب 

تصویری منطقی از استان اهمیت اساسی دارد.
وی ادامه داد: رییس جمهور و هیات همراه در سفرهای استانی ضمن ارتباط بی واسطه 
با مردم و حضور میدانی می توانند با نیازهای استان از نزدیک آشنا شوند اما با این وجود 
مشاهده تمام نیازهای استان از زوایای مختلف نیازمند رصد و حضور طولانی مدت 

است که در یک سفر استانی ممکن نیست.
این فعال اجتماعی تاکید کرد: نخبگان، مطالبه گران و فعالان گروه های اجتماعی که نیازها 
و چالش های استان را در حوزه های تخصصی رصد کرده اند، می توانند در این سفر با 

مطالبه گری استان را به خوبی معرفی کنند.
صالحی با بیان اینکه بسیاری از تصمیم های تاثیرگذار در سرنوشت استان در مرکز کشور 
گرفته می شود، تصریح کرد: شاید استفاده از مدیران بومی هرمزگان در مرکز سمت های 
کلیدی امکان پذیر نباشد اما با انتقال شفاف وضعیت استان به مدیران ارشد کشوری 

می توان به تصمیم گیری ها در راستای منافع استان کمک کرد.
این فعال اجتماعی همچنین استفاده از ظرفیت مناطق آزاد، اصلاح مدیریت ها و مدیران 
جایگاه های کلیدی، قاچاق سوخت، آب آشامیدنی، راه ها، مسئولیت اجتماعی صنایع 
و محقق شدن سهم استان از صنایع، انتقال پرونده های مالیاتی شرکت ها و واحدهای 
تولیدی به استان، اشتغال پایدار، محیط زیست و برنامه ریزی برای آینده را از جمله موارد 
مهمی برشمرد که لازم است اطلاعات آن ها به صورت کارشناسی شده تهیه و در سفر 

رییس جمهور مطالبه شود.
وی با تاکید بر اینکه هرمزگان استانی ویژه و منحصر به فرد است، اظهار کرد: باتوجه 
به تاکیدات رهبر معظم انقلاب بر توسعه اقتصاد دریامحور با مدیریت و برنامه ریزی 

می توان اتفاق های خوبی را برای آینده استان رقم زد.
صالحی ادامه داد: واقع شدن بخش قابل توجهی از سواحل مکران در هرمزگان، تنگه 
هرمز، خلیج فارس و دسترسی به آب های آزاد ظرفیت ویژه و منحصر به فردی است 
اما به نظر می رسد در عمل بهره برداری از این ظرفیت ها تاکنون بیشتر در حد حرف و 
یا آمارها و برنامه هایی بر روی کاغذ بوده و این ظرفیت تقریبا بدون استفاده باقی مانده 

است.
وی بیان کرد: می توان در سفر رییس جمهور به موضوعات یادشده اشاره کرد و خواستار 

تشکیل کارگروه هایی برای ارائه برنامه ها و طرح های زمان مند و قابل اجرا شد.
این فعال اجتماعی اظهار کرد: باتوجه به اهمیت تکنولوژی های نوین، رسانه ها و هوش 
مصنوعی، برنامه ریزی برای هوشمندســازی و استفاده از ظرفیت استارتاپ ها برای 

توسعه استان هم می تواند از موارد مطالبه برای استان باشد.
وی تاکید کرد: قطعا انتقال تمام نیازها، چالش ها و ارائه طرح ها و برنامه ها در یک سفر 
امکان پذیر نیست؛ از این رو لازم است جوامع مردمی و نخبگان استان ضمن پیگیری 
اجرایی شدن مصوبات، ایده ها و طرح هایی که دارند را در طول زمان در اختیار مسوولان 

ارشد استان و کشور قرار دهند تا متناسب با نیاز روز برای استان از آن ها استفاده شود.
سفر رییس جمهور پزشکیان و اعضای هیات دولت در اردیبهشت ماه جاری به استان 

هرمزگان انجام می شود.

فعال اجتماعی درهرمزگان: 
سفر رییس جمهور فرصت تصمیم گیری در 

مورد ظرفیت ها و چالش های هرمزگان است

اقتصاد کیش -    معاون فرهنگی جهاد دانشگاهی هرمزگان، با تشریح رویکردهای 
جدید این معاونت، از برنامه های جامع و تحول آفرین در راستای پرورش دانشجویان 

متعهد و آگاه به ارزش های اسلامی و ملی برای ارتقاء فرهنگ دانشگاهی خبر داد.
فریبرز داستان با تاکید بر اهمیت نقش دانشگاه ها در توسعه فرهنگی جامعه، اظهار کرد: 
جهاد دانشگاهی هرمزگان با درک عمیق از نیازهای فرهنگی جامعه دانشگاهی، تلاش 
می کند تا با ایجاد فضایی پویا و خلاق، دانشجویان را برای ایفاء نقش موثر در عرصه های 

مختلف اجتماعی و فرهنگی آماده سازد.
داســتان با اشــاره به اهداف کلان معاونت فرهنگی جهاد دانشگاهی، افزود: پرورش 
دانشجویانی که ضمن برخورداری از دانش و تخصص، به ارزش های اسلامی و ملی 
پایبند بوده و در راستای اعتلاء کشور گام بردارند، از اولویت های اصلی ما محسوب 

می شود.
وی همچنین از برنامه هایی برای تقویت پیوند میان دانشگاه و جامعه خبر داد و تصریح 
کرد: دانشگاه نباید از مسائل و چالش های جامعه دور باشد. ما تلاش می کنیم با اجرای 
طرح های پژوهشی و فرهنگی، زمینه مشارکت دانشجویان در حل مسائل جامعه را 

فراهم کنیم.
معاون فرهنگی جهاد دانشگاهی هرمزگان از اجرای مجموعه ای غنی و متنوع از برنامه ها 
در حوزه فرهنگی و اجتماعی خبر داد که هر کدام از این رویدادها به نوبه خود توانسته اند 
بستری برای گفتمان سازی، ترویج فرهنگ ایثار و هم بستگی ملی و ارتقاء سطح بینش 

دانشجویان استان فراهم کنند. 
داستان افزود: یکی از برنامه های قابل توجه این مجموعه، برگزاری مناظرات دانشجویی 
بوده است که با استقبال گرم دانشجویان دانشگاه های هرمزگان همراه شد. این مناظرات 
نه تنها فرصتی برای بیان ایده ها و چالش دیدگاه ها میان نسل جوان فراهم آورد، بلکه 
بستری برای تقویت تفکر انتقادی، بحث و گفت وگوی سازنده نیز ایجاد کرد. در فضایی 
پرنشاط، دانشجویان توانستند در محورهای مختلف علمی، اجتماعی و فرهنگی به 

رقابت بپردازند و نگاه های جدید خود را آشکار کنند. 
وی عنــوان کرد: برنامه دیگری که از اهمیت ویژه ای برخوردار بود، برگزاری شــب 
شعر خلیج فارس بوده است؛ شبی که شاعران جوان و هنرمندان برجسته با زبان شعر 
و هنر، زیبایی ها، غرور و تاریخچه ماندگار خلیج فارس عزیز را به تصویر کشیدند. این 
شب معنوی با آمیخته شدن از عشق و ادبیات، خاطره ای بی بدیل برای دانشجویان و 
علاقه مندان خلق کرد و خلیج فارس را همچنان به عنوان نمادی از هویت ملی و میراث 

مشترک همه ایرانیان گرامی داشت. 
داستان در ادامه اظهار کرد: فعالیت های فرهنگی، یادواره شهدا نیز با حضوری گسترده و 
مؤثر برگزار شد. این مراسم فرصتی ارزشمند برای یادآوری رشادت ها و ایثارگری های 
مردان و زنانی بود که برای حفظ میهن خود جان فشانی کردند. برگزاری این یادواره ها 
به توسعه فرهنگ ایثار و مقاومت در میان جوانان کمک شایانی کرده و پیوند نسل جدید 

با ارزش های انقلابی و دفاع مقدس را تقویت می کند. 
همچنین از دیگر اقدامات این معاونت، رونمایی از کتاب های جدید و ارزشمند مولفان 
و اساتید هرمزگانی بود که نشان دهنده نگاه ویژه این مجموعه به توسعه علمی و فرهنگی 
در استان است. این کتاب ها به عنوان گنجینه ای از دانش و خرد، ابزاری برای تقویت 

آگاهی و گسترش افق فکری جامعه دانشجویی به شمار می روند.
معاون فرهنگی جهاد دانشگاهی هرمزگان در پایان با دعوت از دانشجویان و دانشگاهیان 
برای مشارکت فعال در برنامه های فرهنگی، تاکید کرد: توسعه فرهنگی بدون مشارکت 
همگانی امکان پذیر نیست. ما نیازمند ایده ها و نظرات همه دلسوزان فرهنگ هستیم تا 
بتوانیم با هم افزایی، گام های موثری در راستای اعتلاء فرهنگ اسلامی و ایرانی برداریم.

معاون فرهنگی جهاد دانشگاهی هرمزگان مطرح کرد:

جهاد دانشگاهی هرمزگان بسترساز 
نقش آفرینی دانشجویان

اقتصاد کیش -     معاون امور اقتصادی اســتانداری هرمزگان بر اســتفاده از ظرفیت 
سرمایه گذاران بومی برای ایجاد اشتغال پایدار در استان تاکید کرد و گفت: هرمزگان 
با ظرفیت های کم نظیر در حوزه کشاورزی و تولیدات سبزی و صیفی می تواند سهم 
موثری در اقتصاد ملی داشته باشد که برای تحقق این مهم، باید با یک تصمیم گیری 

منسجم و برنامه ریزی اصولی، مشکلات بخش را شناسایی و رفع کنیم.
عادل شهرزاد در نشست هماهنگی شورای بخش کشاورزی هرمزگان که با حضور 
رییس سازمان جهادکشاورزی، مدیران دستگاه های اجرایی و نمایندگان تشکل های 
بخش کشاورزی برگزار شد، با اشاره به مسائل و دغدغه های نمایندگان تشکل های 
کشــاورزی در این نشست، تصریح کرد: لازم است مهم ترین مسائل و اولویت های 
بخش کشاورزی در کارگروه های تخصصی بررسی و پس از جمع بندی، در سفر آینده 

رییس جمهور به استان به عنوان مطالبه جدی استان مطرح شود.
وی همچنین از آمادگی کامل مجموعه استانداری برای شنیدن مشکلات و دغدغه های 
فعالان این حوزه خبر داد و بیان کرد: استان هرمزگان در حوزه های مرتبط با کشاورزی 
ظرفیت بســیار خوبی دارد که با رفع موانع و بهبود فضای کار، می توان شاهد ارتقای 

راندمان تولید، کاهش ضایعات و افزایش اشتغال پایدار در این بخش بود.
معاون امور اقتصادی استانداری هرمزگان، آسیب پذیری بخش کشاورزی به دلیل تنوع 
بلایای طبیعی و اقلیمی را یادآورشد و خاطرنشان کرد: صیانت از این بخش، نیازمند 
بهره وری حداکثری از منابع، استفاده از ظرفیت سرمایه گذاران بومی و حمایت هدفمند 

از تشکل ها و سرمایه گذاری های خرد است.
شهرزاد، ایجاد گفتمان و تعامل مستمر میان دستگاه های اجرایی و فعالان کشاورزی 
را لازمه توســعه پایدار این بخش دانست و گفت: حضور موثر در بازار و حمایت از 
زنجیره تولید تا مصرف باید در دستورکار همه دستگاه ها و تشکل های بخش کشاورزی 

قرار گیرد.
وی با تاکید بر جایگاه مهم کشــاورزی اســتان در تامین نیاز کشور در فصول پاییز و 
زمستان و نقش آن در صادرات محصولات کشاورزی، یادآور شد: هدف از برگزاری 
این جلســه بررسی مسائل کلان، اولویت بندی مشکلات و همفکری با تشکل های 
بخش کشاورزی در راستای ارتقای بهره وری و تقویت امنیت غذایی کشور بوده است.

معاون استاندار هرمزگان: 

استفاده از ظرفیت سرمایه گذاران بومی 
برای ایجاد اشتغال پایدار در هرمزگان 

مورد تاکید است 

اقتصاد کیش -   مجتمع کشتی ســازی و صنایع فراساحل ایران )ایزوایکو( به عنوان 
بزرگ ترین زیرســاخت دریایی کشــور باتوجه به اینکه توان ساخت و تعمیر انواع 
کشتی های کوچک، متوسط و غول پیکر را دارد اما بخشی از ظرفیت آن خالی است و 

بسیاری از سفارش ها همچنان در خارج از کشور انجام می شود.
سرپرست مجتمع کشتی سازی و صنایع فراساحل ایران )ایزوایکو( در جریان بازدید 
آیت الله محسن ابراهیمی نماینده مردم هرمزگان در مجلس خبرگان رهبری از مجتمع 
کشتی سازی ایزوایکو، ضمن اشاره به ظرفیت ها، چالش ها و فرصت های پیش روی این 
مجموعه عظیم صنعتی، اظهار کرد: یکی از موانع اصلی در مسیر توسعه این صنعت، 

حمایت نکردن کافی نهادهای دولتی و عمومی از ظرفیت های داخلی آن است.
سعید جعفری با ارائه گزارشی از سوابق و توانمندی های این مجتمع عظیم صنعتی،تصریح 
کرد: در شرایطی که شرکت های خارجی برای سال ها ظرفیت خالی ندارند و در حالی که 
ما تجربه ساخت و تعمیر کشتی های بزرگ را داریم اما همچنان بسیاری از سفارش ها 
به خارج از کشور واگذار می شود؛ این در حالی است که ما توان انجام این طرح ها را 

داریم و سابقه مان نیز آن را ثابت کرده است.
وی با اشاره به حضور هم زمان ۲ نفتکش ۱۲۰ هزار تنی درحال تعمیر در این مجموعه، 
خواســتار توجه جدی به توان داخلی کشــور در حوزه صنایع دریایی شد، ادامه داد: 
این مجتمع به عنوان بزرگ ترین زیرســاخت دریایی کشــور، توان ساخت و تعمیر 
انواع کشتی های کوچک، متوسط و غول پیکر، از جمله نفتکش های ۳۲۰ هزار تنی و 

سکوهای نفتی دریایی را دارا است.
نماینده مردم هرمزگان در مجلس خبرگان رهبری نیز با اشاره به منویات رهبر معظم 
انقلاب درباره لزوم توجه ویژه به ظرفیت های دریاپایه، از آمادگی خود برای پیگیری 

مطالبات این صنعت راهبردی در سطح ملی خبر داد.
آیت الله محسن ابراهیمی، صنایع دریایی را یکی از ارکان اقتصاد مقاومتی و توسعه پایدار 
کشور دانست و خواستار تدوین و ارسال پیشنهادهای عملیاتی از سوی ایزوایکو برای 

ارائه به نهادهای مرتبط شد.

ظرفیت خالی ایزوایکو؛ 

ساخت و تعمیر شناورها در خارج کشور 
انجام می شود


